
www.eduqaen.ir 
 

 

 

 

 

 

 و هشتم  جمع بندی بدانیم های ) قواعد ( عربی هفتم 
 (      اربابی  )             آموزش خلاق  
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 ساختار یک کلمه   :

ان عربی نوشه شده است رادر نظر بگیرید. تمامی این کتاب وره ها و به زبکه از آیات و س قرآن کریم به مانند  یک کتاب

 .وغیر این چیزی نیست   حرف یا  و فعل هستند یا سماز کلمات تشکیل شده و هر یک از این کلمات یا ا

با حرف در شنا می شوید و در درس اول با مفهوم اسم و انواع آن آشنا می شوید . از درس چهارم به بعد با فعل ماضی آ

 متوسطه دوم آشنا خواهید شد . دوره

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 کلمه

 اسم

 فعل

 حرف 

 رود    کلمه ای است که برای نامیدن کسی یا چیزی بکار می اسم  

   ) علی ، صَفّ ، نافِذَة ( ، پنجره      علی ، کلاس مانند :  

 
 

 0ta20.blog.irبرگرفته شده از: 
اتفاق افتادن    است که بر انجام دادن کاری یا    کلمه ای فعل  

 . کند لت می چیزی یا داشتن حالتی در گذشته، حال و آینده دل 

 تی و ... رفتم ، رف مانند :  

نای مستقلی ندارند. اما این  کلماتی که خود به تنهایی مع به  
معنای مستقلی ندارند، حضورشان در    کلمات با اینکه خود 

 .جمله لزم است 

 مانند : به ، که ، در ، از و ...  
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 یک اسم در زبان عربی یا مفرد است ) یک چیز یا یک شخص (  یا مثنی است ) دو تایی ( و یا جمع ) بیشتر از دو تا (  است .

 ابتدا اسم مفرد را بررسی می کنیم 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 ةشَجَرَ بِنت                       

 مونث است.  دارد یا شخص » ة « )یک شیء یا شخص( یا علامت 
  ) سایر علامت های مونث را در دوره های بعدی تحصیلی خواهید خواند (

 بِنت  مریم ،،   ة، طالِبَ ة،  شَجَرَ ةمانند : لوحَ
   استفاده می شود. هِهذِ برای اشاره از نزدیک به اسم مونث از

  استفاده می شود. تِلکَ برای اشاره از دور به اسم مونث از
 هذِهِ بِنتٌ  -  هذِهِ مریم  - ةهذِهِ طالِبَ -: این تابلو است  ةٌمانند : هذِهِ لَوحَ
 تِلکَ بِنتٌ -تِلکَ مریم  - ةتِلکَ طالِبَ -ةٌ : آن تابلو است .مانند: تِلکَ لَوحَ

 مونث 

 ر  مذک 

 اسم مفرد

 جَبَل  وَلَد                      

  یا شخص مذکر است. ندارد » ة « )یک شیء یا شخص( علامت
 علیٌّ ، وَلَدٌمانند : جَبَلٌ ، صَفّ ، طالبٌ ،  

   استفاده می شود. هذااز   برای اشاره از نزدیک به اسم مذکر
  استفاده می شود. ذلِکَ برای اشاره از دور به اسم مذکر از

 هذا وَلَدٌ  -  هذا عَلیٌّ  -هذا طالِبٌ  – نزدیک: هذا صَفٌّ : این کلاس است
 وَلَدٌ ذلِکَ -عَلیٌّ ذلِکَ  -ذلِکَ طالِبٌ  –دور: ذلِکَ صَفٌّ : آن کلاس است 
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 یک اسم در زبان عربی یا مفرد است ) یک چیز یا یک شخص (  یا مثنی است ) دو تایی ( و یا جمع ) بیشتر از دو تا (  است .

 با اسم مفرد آشنا شدید . اکنون اسم مثنی  را بررسی می کنیم 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 انِشَجَرَت                 انِ بِنت        

 «  یْنَِـ  «  و » انِ )دوتایی( اسم مثنی دو علامت دارد : »
  یْنِطالِبَتَ َـیْنِ : +ة، طالِبَ انِ لَوحَتانِ :  +ةمانند : لَوحَ

 استفاده  هاتانِ برای اشاره از نزدیک به اسم مثنی و مونث از
   می شود.

 مانند :
  : این ها دو درخت هستند انِهاتانِ شَجَرَت 

  دختر هستند : این ها دو انِ هاتانِ بِنت 

 

 مونث 

  مذکر  

 اسم مثنی

 انِجَبَلـ         انِ وَلَد    

 «  یْنَِـ «  و »  انِ )دوتایی( اسم مثنی دو علامت دارد : »
 دو کوهانِ : جَبَلـانِ  :  دو پسر ، جَبَل+:  وَلَدانِانِ :  مانند : وَلَد+

 دو کوه یْنِ:جَبَلَ:   َـ یْنِ دو پسر ، جَبَل+:  یْنِوَلَدَ:   َـ یْنِ وَلَد+
 استفاده  هذانِو مذکر  از  ره از نزدیک به اسم مثنیبرای اشا 

   می شود.
 مانند : 

   هذانِ وَلَدانِ : این ها دو پسر هستند
 هستند  ین ها دو کوه: اهذانِ جَبَلـانِ  

http://www.eduqaen.ir/


www.eduqaen.ir 

 ) دو تایی ( و یا جمع ) بیشتر از دو تا (  است .یک چیز یا یک شخص (  یا مثنی است  یک اسم در زبان عربی یا مفرد است )

 با اسم مفرد و مثنی  آشنا شدید . اکنون اسم جمع  را بررسی می کنیم 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                  ات لاعِب            

 « است. اتعلامت جمع مونث سالم » 
را حذف میکنیم و به « ة  ه جمع مونث »برای تبدیل اسم مفرد مونث ب

 کنیم . « اضافه می ات جای آن »
  بازیکنان ) مونث (ات : لاعِبات :  +ةمانند : لاعِبَ

 .   می شود« استفاده هؤلاء  برای اشاره به نزدیک از »
 .  می شود« استفاده اولئِکَ  برای اشاره به دور از »

 ست . در جمع، اشاره به مذکر و مونث مشترک ا
 نزدیک : هؤلاءِ لاعِباتٌ : این ها بازیکنان ) زن ( هستند.

 بازیکنان ) زن ( هستند.دور : اولئِکَ لاعِباتٌ : آنان  
 
 
 هستند  هؤلاء طالِباتٌ : این ها دانش آموزان )مونث (مانند:   

 

 
 مونث سالم

 اسم جمع

           ینَلاعِب - ونَ لاعِب     

 «  ینَ «  و »  ونَاسم جمع مذکر سالم دو علامت دارد : » 
   بازیکنان )مرد (لاعِبونَ : :  ونَ مانند : لاعِب +

  : بازیکنان ) مرد ( ینَلاعِب ینَ : لاعِب +
 .   می شود« استفاده هؤلاء  برای اشاره به نزدیک از »

 .  می شود« استفاده اولئِکَ  برای اشاره به دور از »
 در جمع، اشاره به مذکر و مونث مشترک است . 

 بازیکنان ) مرد ( هستند.نزدیک : هؤلاءِ لاعِبونَ: این ها 
 بازیکنان ) مرد ( هستند.دور : اولئِکَ لاعِبونَ : آنان  

 

 مذکر سالم 

کدام از علامت جمع مکسر یا شکسته قاعده خاصی ندارد . هیچ  مکسّر 
آن اضافه نشده ولی تبدیل به جمع شده . در  های جمع سالم به

مثل مسجِد : مساجِد  این جمع شکل مفرد آن تغییر می کند .
 رَجُل : رِجال 

http://www.eduqaen.ir/


www.eduqaen.ir 

 

  

 کلمات پرسشی 

 .کندرود و جمله را پرسشی و سؤالی میکار میدر موارد مختلف به  پرسش کلمات استفهام یا پرسشی برای

 :کلمات استفهام عبارت اند از
  ) آیا (أ :  –هَل 

)خیر(  ”لا“)بله( و یا  ”نَعَم“این دو کلمه در اول جمله خبری آمده و آن را پرسشی می کند. و معمولا نیز به صورت 
 .پاسخ داده می شود

 .عَلٌِّمههذِهِ مُعَلٌِّمه؟ نعم؛ هذِهِ مُ هَلمثال: 

 .هذا محمٌّد؟ لا؛ هذا حسینٌ هَل

 .هذا جبلٌ؟ نعم؛ هذا جبلٌ أ

 نی()چه کسی، چه کسامَنْ : 

 سوال در مورد اشخاص است 
 مذکر: مَن هٌوَ؟           مؤنث: مَن هِیَ؟

 مَن أنتَ؟ أنا مُدیرُ الْمَدرَسَةِ .   مَنْ أنتِ ؟ أنا مُدیرَةُ الْمَدرَسَةِ . 

 سیَّةُ؟ السَّیّدُ اربابیاللُّغَهِ الْفارِمَن هٌوَ اُستاذُ 

 .مَن هیَ اُستاذهُ اللُّغَهِ العربیةِ؟ السّیدة شریفی

  )مال چه کسی، مال چه کسانی (لِمَن : 

 .به کار می رود ”لِ“برای پرسش درباره مالکیت بکار می رود و در جواب کلمه پرسشی» لِمَن« ، معمولا حرف 
 مُدیرِ المَدرَسَةِ .لِـارةُ ؟ تِلکَ السّیَّ مَنْلِمانند : 

 چیزی، چیست()چه، چه ماذا مَا،
 برای پرسش از » چیستی « است ؛ مانند 

 این هتل است . -چیست؟  این هذا فُندُقٌ :  -هَذَا؟  مَا

 اسمم محمد است . -اسمي مُحَمَّدٌ : اسمت چیست ؟   -مَا اسْمُکَ ؟ 
 رم : چه چیزی روی میز است ؟ تلفن همراه ماد ماذا عَلَی الْمِنْضَدَةِ ؟ ـ جَوّال أمي
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 )کجا( أَیْنَ
 برای سوال از مکان چیزی یا کسی استفاده می شود 

 مانند : 
 کجاست ؟ در خانه است . في البَیتِ . : دوستت - صَدِیقُكَ؟ أَیْنَ

هنده جهت ومکان است را در د  نشان  در جواب به سوالی که با )أیْنَ( شروع شده باید حتماً یکی از کلماتی را که
 ز مورد سوال خواهد بود(که این انتخاب ما با توجه به موقعیت آن چی جواب بیاوریم)
 ر(،)عِنْدَ=نزد(،)حَوْلَ=اطراف(،)بَینَ=میان(،)فی=در()فَوْقَ=بالا(،)تَحْتَ=زیر(،)جَنْبَ=کنا کلماتی مانند:

 عَلَی الْیَسار=سمت چپ(. لَی الْیَمینِ=سمت راست(، )بَر(،)عَ روی، اینجا(،)هُناکَ=آنجا(، )عَلَی= )هُنا=
  الْمِنْضَدَةِ. خَلْفَ الطّالبُ؟ أیْنَ

 کنیم؛ استفاده می ینَ ؟ «»مِنْ أبرای اینکه از کسی بپرسیم »شما اهل کجا هستید؟« از اصطلاح 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 ست؛ به معنای »بر تو لازم است،« »تو باید « ا » عَلیکَ بِـ « اصطلاح
 عَلَیکَ بِالخُروجِ = بر تو لازم است خارج شوی. تو باید خارج شوی :مثال

به عنوان پاسخ به  اعداد برای سوال از تعداد و مقدار چیزی استفاده می کنیم، پس باید از کلمه پرسشی »  کَمْ «
 چنین سوالاتی استفاده کنیم. مثال:

    ثَلاثَةٌ   طالباً فی الصّفّ؟ کَمْ    

 بر دو نوع هستند.اد اعد
 را نشان می دهند. تعداد اعداد اصلی: اعدادی هستند که (.1

 کتاب و.... سه کتاب ، دو کتاب ، یک  .. ( .و . 3،  2،  1مانند) 
 چیزی را نشان می دهند. ) بعداً خواهید خواند (  ترتیب (.اعداد ترتیبی: اعدادی هستند که2

 .و..  سوّم ، درس دوّم ، درس اوّل رسو...( . د اوّل، دوّم ، سوّم مانند)
 م .عربی آشنا می شوی دوازده تا از اعداد اصلی تنها با در این درس
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 اعداد اصلی یک تا دوازه:
 (،  8(،)ثَمانیَّة_ 7سَبْعَة_ (، ) 6_ (، )سِتَّة 5_  ( ، )خَمْسَة 4_  أرْبَعة ( ، ) 3_  ثَلاثَة ( ، ) 2_  إثْنان ( ، ) 1_   )واحِد

 ( 12_ ( ، )إثْناَعَشَرَ 11_ ( ،  )أحَدَعَشَرَ 10_   ( ، ) عَشَرَ 9ة_ سْعَ)تِ
 

 

 

 

 

 

 ضمیر :

  یرتعریف ضم
کلمه ای است که در معنا، جانشین اسم است. و این تعریف از ضمیر، هم در زبان فارسی و هم عربی و هم 

 .انگلیسی و سایر زبان ها صدق می کند
آمده  علی ضمیری جدا است. که به جای ثال مذکور» او «ا را نوشت. ( در معلی آمد. او مشق ه (مثال فارسی

 (.است

متصل شده، ضمیری متصل است که به  کیف «که به ش َـ علی کیفش را آورد. ( در مثال مذکور، » (مثال فارسی
 آمده است( علی جای

  :می شوند ضمایر عربی دو دسته بنابر این

 أنتَ : تو  و ...  –چسبند. مانند : أنا : من ه به کلمه نمی یعنی ضمایری ک  :ضمایر منفصل .1

  کَضمایری هستند که همیشه به کلمه می چسبند. مانند : صَدیقُ  :ضمایر متصل .2

 
 در صفحه بعد با جدول ضمایر متصل و منفصل بیشتر آشنا می شوید 
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  ضمیر های منفصل ) جدا (
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  های متصل یرضم
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 www.eduqaen.ir  سایت آموزشی :

 در ادامه ، جدول زیر که مربوط به آموزش فعل ماضی و ضمایر هست را کاملا یاد بگیرید 

  ین جدول و نکات را مرور نمایید .توجه نموده و هر چند مدت یکبار او در صفحات بعدی به نکات آموزشی 

 بهتر است از جدول زیر کپی گرفته و در اتاق خود نصب کنید 

 

 یادآوری مفهوم زمان در فارسی
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 آموزش فعل ماضی و ضمایر 

ضمیر ، فعل ماضی ، ضمیر منفصل   تصویر شخص
 متصل

 ترجمه ماضی

 اول شخص مفرد 
 ) من (

 
 
 
 

 مرا نوشت متکلیف من يواجِب ت  کَتبَ   أنا

 دوم شخص مفرد
 () تو 

 ) یا ، ایها ، ایتها (
 ای 

 

 کَ واجِبَ  تَ کَتبَ   أنتَ 

 یرا نوشت تتکلیف تو
 
 کِ واجِبَ  تِ کَتبَ   أنتِ   

 سوم شخص مفرد 
 ) او (

 

وَ   ه  کتََبَ واجِبَ  ه 

  را نوشت شتکلیف او

 هاواجِبَ  ت  کتَبََ  هي

 اول شخص جمع
 ) ما (

 
 
  

 یمشترا نو مانتکلیف ما ناواجِبَ نا کتََب   نحَن  

 دوم شخص جمع
 ) شما ( 

نشانه های دوم  
شخص در جملاتی که  

اسم بجای ضمیر 
 بیاید 

 ) یا ، ایها ، ایتها (
 ای

 

 ک ماواجِبَ ت ما کَتَب  أن ت ما 

 یدرا نوشت تانتکلیف شما

 

 ک مواجِبَ ت م کَتَب   أن ت م

 

 ک ن  واجِبَ ت ـن  کتََب   أن ت ـن  

 سوم شخص جمع
 ( ) ایشان 

 

 ه ماواجِبَ  کَتَبا ه ما

 را نوشتند شانتکلیف ایشان

 

 ه ماواجِبَ تـا کَتَبَ  ه ما

 

م  ه مواجِبَ وا کتَبَ ه 

 

ن    ه ن  واجِبَ ـنَ کتَبَ   ه 

 أنا 
 أنا 

  صدیقي أنا و
 صدیقي

 یا وَلَد   

 یا بنت  

 الوَلَد  

 البِنت  

 یا / ایتها البَنات 

 الأولاد  یا / ایها 

 الوَلَدانِ 
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 ایها الوَلد  

 ای تها البِنت  

 یا / ایها الولَدانِ 

 یا / ایتها البِنتانِ 

 قائیصدأ  أنا و

 علیٌّ و امیر  

 البِنتانِ 

می ة    فاطِمَة  وَ س 

 البَنات 

 الأولاد  
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 نکاتی درباره آموزش فعل ماضی 
 

 دانش آموزان پایه هفتم ، هشتم ، نهم و ... مفید برای
 
 ؟ فعل ماضی چیست :  1نکته  

 
 فعل ماضی فعلی است که » انجام کاری « را در زمان » گذشته « نشان می دهد.

 مثال :
  رفتم :ذَهَب ت  

 
 :  2نکته 

ما ، وا ، نَ ، ا ، تا  فعل ماضی معمولا سه حرفی است و ممکن است یکی از شناسه های »  « به آخر ت  ، تَ ، تِ ، ت  ، نا ، ت م ، ت ن   ، ت ـ
 ت مفهوم و کاربرد آن متفاوت است .که در این صور  فعل اضافه گردد

 مانند :
 کتََبَ : نوشت 

 : نوشتم  ت  کتََب  
 : نوشتی ) مذکر (تَ کتََب  
 : نوشتید ) مونث (   ت ـن  کتََب  
 

  : 3نکته 
 آخرِ فعل ماضی :

  : ( مهمی وجود دارد که هر کدام مفهوم خاصّی دارد شناسهدر آخرِ فعل ماضی ،علامت های ) 
« است ) اول شخص مفرد ( و أنا : من یک شخص گوینده ) متکلم وحده( و ضمیر آن همیشه « در آخرِ فعل ماضی علامتِ »  ت   »-1

 بین مذکر و مونث تفاوتی ندارد . 
 مثال :

 : من نوشتم.  ت  أنا کَتبَ   
 

 : من نوشتم  ت  أنا کَتبَ
 
 « است.أن تَ : تو ( و ضمیر آن » دوم شخص مفرد « است ) خاطب مفرد مذکر م« در آخرِ فعل ماضی علامتِ » تَ  »-2

 مثال :
 : تو نوشتی  تَ أنتَ کَتبَ  

 
 « است.أن تِ : تو ( و ضمیر آن » دوم شخص مفرد « است ) مفرد مؤنث مخاطب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » تِ  »- -3

 مثال : 
 : تو نوشتی  تِ أنتِ کَتبَ  
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( و  سوم شخص مفرد « است)مفرد مذکر غایب چ شناسه ای به آخر فعل اضافه نشود و سه حرفی باشد » نچه هی« چنا بدون علامت »-4
وَ : او ضمیر آن »   « است .ه 

 مثال :
وَ کتََبَ : او نوشت .    ه 

 
 ست.« اهيَ : او ( و ضمیر آن » سوم شخص مفرد « است ) مفرد مؤنث غایب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » ت   »-5

 مثال :
 : او نوشت .  ت  هيَ کتَبَ  

 
( و بین اول شخص جمع است )  «نحَن  : ما چند شخص گوینده )متکلم مع الغیر( و ضمیر آن « در آخرِ فعل ماضی علامتِ »  نا »- 6

 ث تفاوتی ندارد .مذکر و مون
 مثال :

 : ما نوشتیم. نا نحَن  کتََب  
 
 « است.أن ت م : شما ( و ضمیر آن » دوم شخص جمع « است ) جمع مذکر مخاطب   « در آخرِ فعل ماضی علامتِ »ت م  »-7

 مثال :
 : شما نوشتید . ت م أنت م  کَتَب

 
 « است.أن ت ـن  : شما ( و ضمیر آن » دوم شخص جمع « است ) جمع مؤنث مخاطب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » ت ن   »-8

 مثال : 
 شتید . نو: شمات ـن  أنت ـن  کتََب

 
ما  »-9 « است و أن ت ـما : شما ( و ضمیر آن » دوم شخص جمع « است ) مثنی مؤنث و مذکر مخاطب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » ت ـ

 برای مذکر و مونث یکسان است .
 مثال : 

 : شما نوشتید .ت ـما أنت ـما کَتَب
 
م: ایشان ( و ضمیر آن » سوم شخص جمع « است ) جمع مذکر غایب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » وا  »-10  « است.ه 

 مثال : 
م  کتَبَ  : ایشان نوشتند .وا ه 

 
: ایشان ( و ضمیر آن » سوم شخص جمع « است ) جمع مونث غایب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » نَ  »-11 ن   « است.ه 

 مثال : 
ن  کتَبَ    : ایشان نوشتند .ـنَ ه 

 

ما: ایشان ( و ضمیر آن » سوم شخص جمع « است ) مثنی مذکر غایب  علامتِ »  فعل ماضی « در آخرِ ا  »-12  « است.ه 
 مثال : 
ما کتََ   : ایشان نوشتند .ـباه 
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ما: ایشان ( و ضمیر آن » سوم شخص جمع « است ) مثنی مونث غایب  « در آخرِ فعل ماضی علامتِ » تا  »-13  « است.ه 
 مثال : 
ما کَتَبَـ  ایشان نوشتند .: تاه 

 
 

 :  4نکته 

 اضافه می شود .« به اول فعل ماضی  مابرای منفی کردن فعل ماضی ، » 
 مثال :

 لَعِبتِ : بازی نکردی  ما –لعَِبتِ : بازی کردی 
 

 :  5نکته 
 هستند و شناسه آخر فعل مانند آخر ضمیر است .   مخاطب« شروع می شوند )دوم شخص ( أنتـ ضمایری که با » 

 : تو رفتی ) مذکر  (      تَ ذهَب تَ أن
 : تو رفتی ) مونث (  تِ ذَهَب تِ أن
 : شما دو نفر رفتید ) مثنی مذکر و مونث ( ت ماذَهَبـ  ت ماأنـ
 : شما چند مرد رفتید .  ت مذَهَب ت ـمأن
 : شما چند زن رفتید.   ت ـن  ذَهَب ت ـن  أن

 مثال : 
 ........ إلی البیتِ .       ت مأن

 ذَهَب تِ              ت مذَهَب             ذَهَبت ـن              بت  ذَهَ  
 

 :  6نکته 
ن  « که جمع مونث غایب است نیز آخر ضمیر و فعل یکسان است .  ضمیر » ه 

 : ایشان رفتند  ) مونث (      ـنَ ذهَب   ن  ه  

 
 : 7نکته 
، این نوع ز شما فعل مناسب آن ضمیر را خواسته یا بر عکس اوقات در تست ها و ارزشیابی ها ،ضمیر آمده و اگاهی 

 سوالات بسیار ساده هستند و به راحتی می توانید گزینه صحیح را انتخاب نمایید . 
 مثل :

 در را کوبیدی . طَرقَتِ     طَرَقَ (  تو    ✓طَرقَتَ أنتَ ........ البابَ .    ) طَرَقت      
 صورت باید سه مورد را بررسی نمایید :  و بجای آن اسم آمده که در اینولی گاهی اوقات ضمیر حذف شده 

مفرد است یا مثنی یا جمع .که بتوانید به درستی -3مذکر است یا مونث  -2تشخیص دهید که مخاطب است یا غایب  -1
 برد دارد .برای فعل مضارع که سال آینده خواهید خواند کار جواب دهید . این قاعده هم برای فعل ماضی و هم 

 مثال : 
 یا أ ختي ، هَل  ........... التُّفّاحَة ؟ : ای خواهرم، آیا سیب خوردی ؟

  أکَلَت            أکَلتِ           أکَلنا       أکَلت   

http://www.eduqaen.ir/


www.eduqaen.ir 

 
 یا أخي ، هَل  ........... التُّفّاحَة . : ای برادرم، آیا سیب خوری ؟ 

 أکَلَتَ           أکَلتِ           أکَلنا       أکَلت   
 « نشانه مخاطب ) دوم شخص ( هستند . یا ، ایُّها و ای ت ها : ای در چنین مواقعی حروف » 

 أنتما ، أنتم ، أنتُ   (:   و دوم شخص جمعأنتَ ، أنتِ   دوم شخص مفرد:) 
 معادل ضمیر : گاهی اوقات اسم به جای ضمیر می آید  مثال:

ل   ) ای مرد ( و ... ب : مفرد ، مذکر ، مخاط ل  ، ایهّا الرَج   انتَ ) تو ( = یا ولد ، ایها الولد ) ای پسر ( ، یا رَج 
 نت  ) ای دختر ( ، یا مرأة ، ای ت ها ال مَرأة ) ای زن ( و ...أنتِ ) تو ( = یا بِنت ، ای ت ها البِ مفرد ، مونث ، مخاطب : 

 فر ( = یا وَلَدانِ ، یا بِنتانِ ، ایها الوَلدانِ ، ایتها البِنتانِ و ...شما دون أنت ما )مثنی ، مذکر یا مونث ، مخاطب : 
 أنت م : ) شما ( = یا اولاد  ، ایها الرّجال  و ...جمع ، مذکر ، مخاطب : 

ن  ) شما ( = یا بنات  ، ای ت ها النِّساء  و ...، مونث ، مخاطب :  جمع  أنت ـ
 مثال 

 ) ایُّها الولد = أنتَ (کتَبَةِ . ل  .......... إلی ال مَ ایُّها الوَلَد  ، هَ -1

   ذَهَبَ         ذَهَب تِ         ذَهَبتَ       ذَهَب ت  

 ) ایتّ ها البِنت   = أنتِ (ل مَکتَبَةِ . ای تها البِنت  ، هَل  ......... إلی ا-2

   ذَهَبَ         ذَهَب تِ         ذَهَبتَ       ذَهَب ت  

انِ / یا بنتانِ  ، هَل  .......... إلی ال مَکتَبةَِ ؟  -3  ) ایها الولدانِ / یا بنتانِ  = أنت ما ( برای مذکر و مونث ایُّها الوَلَد 

   ذَهَبا        ذَهَب تِ          ذَهَب تَ      ذَهَب ت ما

 رجال  / ایها الرّجال  = أنت م (ا )ییا رجال  / ایها الرّجال  ،هَل  .......... إلی ال مَکتَبةَِ ؟  -4

   ذَهَبوا        ذَهَب تُ            ذَهَب ت م     ذَهَب ت ما

ن  (. إلی ال مَکتَبةَِ ؟  یا بنات  / أی ت ها النِساء  ،هَل  .........-5  )یا بنات  / أی ت ها النِساء  = أنت ـ

نَ          ذَهَب ت م     ذَهَب ت ما   ذَهَبتـن          ذَهَب ـ

 
 و در صورتی که نشانه مخاطب نداشته باشد غایب هستند . 

ن   (و سوم شخص جمع : هو ، هي  سوم شخص مفرد : )  ما ، هم ، ه   ه 
 مثال : 

 ) الولد  = هوَ (الوَلَد  .......... إلی ال مَکتَبَةِ .  (  -1

 ذَهَبَ         ذَهَب تِ         ذَهَبتَ       ذَهَب ت  

 ) هذِهِ البِنت   = هي (هذِهِ البِنت  ......... إلی ال مَکتبََةِ . -2
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   ذَهَبَ         تِ ذَهَب          ذَهَبتَ       ذَهَبتَ   

انِ .......... إلی ال مَکتَبَةِ .  (  -3 ما  ( مذکر هذانِ الوَلَد  انِ = ه   )هذانِ الوَلَد 

 ذَهَبا        ذَهَب تِ          ذَهَب تَ      ذَهَب ت ما

ما  ( مونث البِنتانِ  .......... إلی ال مَکتبََةِ .    -4  )البِنتانِ = ه 

   ذَهَبوا        ذَهَبتَا         ذَهَب ت م     ذَهَب ت ما

م (الرِّجال  .......... إلی ال مَکتبَةَِ . -5 / اولئکَ یا هولاء الرِّجال   = ه   ) الرِّجال 

نَ          ذَهَب ت م     ذَهَبوا    ذَهَبتـن          ذَهَب ـ

ن  (النِساء  .......... إلی ال مَکتبَةَِ .  (   -6  )النِساء  / اولئکَ یا هولاء النِّساء  = ه 

نَ          ذَهَب ت م     ذَهَبوا   ذَهَبتـن          ذَهَب ـ
 

 : 8نکته 
 . در پاسخ باید بصورت اول شخص مفرد پاسخ داده شوددوم شخص مفرد سوال شود ،گاهی اوقات ممکن است از 

 مثال : 
 بله من نگاه کردم (  -هَل  أنتَ نظََرتَ ؟ _ نعََم ، أنا نظََرت   ) آیا تو نگاه کردی ؟ 

 هَل  أنتِ نظََرتِ ؟ لا ، ما نَظَرت  
 باید بصورت اول شخص جمع پاسخ داده شود  گاهی اوقات ممکن است از دوم شخص جمع سوال شود ، در پاسخو 

 مثال :
ما ؟ _ نعََم ، نحَن  نظََر نا   ) آیا شما نگاه کردید ؟   بله ما نگاه کردیم (  -هَل  أنت ما نظََرت ـ

 هَل  أنت م نظََرت م ؟ لا ، ما نَظَرنا 
ن  نظََرت    ـن  ؟ نعََم ، نظََرنا هَل  أنت ـ

 
  رنگ ها  ) الوان(

 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

مَر   أبیضَ  ضََ   أح  وَد رَقأز   أخ  فَر أس   أص 

 زرد سیاه آبی سبز سرخ سفید
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 ایام هفته
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  (   ) قواعدبندی بدانیم   جمع 
 عربی هشتم  
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 آموزش فعل ماضی و مضارع 

 مضارع همترج فعل مضارعو ضمیر  ترجمه ماضی ماضیضمیر و فعل  تصویر شخص

اول شخص  
 : من مفرد 

 
 
 
 

 م یس نومی را  م تکلیف من ي واجِب ب  کت  أ ناأ  م را نوشت م تکلیف من ي واجِب  ت  کَتَب   ناأ 

دوم شخص  
 مفرد
 ) تو ( 

 

 کَ واجِبَ  تَ کَتَب   أنتَ 

 ی را نوشت  تتکلیف تو

 کَ واجِبَ  کت ب  تَ  أنتَ 

 ی می نویسرا  تتکلیف تو

 

 کِ واجِبَ  ینَ کت ب تَ  أنتِ  کِ واجِبَ  تِ کَتَب   أنتِ 

سوم شخص  
 مفرد
 ) او ( 

 

وَ   ه  واجِبَ  کَتبََ  ه 

 را نوشت  شتکلیف او

وَ   ه  واجِبَ  کت ب  یَ  ه 

 می نویسد را  شتکلیف او

 

 ها واجِبَ  کت ب  تَ  هي ها واجِبَ  ت  کَتَبَ  هي

اول شخص  
 جمع
 ) ما ( 

 

 یم می نویس را  مان تکلیف ما نا واجِبَ  کت ب  نَ  نحَن   یم را نوشت مان تکلیف ما نا واجِبَ  ناکَتَب   نحَن  

دوم شخص  
 جمع

 ) شما (  

 

 ک ما واجِبَ  ت ماکَتَب  أن ت ما 

 ید را نوشت تانتکلیف شما

 ک ما واجِبَ   انِ کت بتَ أن ت ما 

 را   تانتکلیف شما
 ید می نویس

 
 ک م واجِبَ  ونَ کت بتَ  أن ت م ک م واجِبَ  ت مکَتَب   أن ت م

 

ن  کَتَب   أن ت ـن    ک ن  واجِبَ  ت ـ
  نَ کت بـتَ  أن ت ـن  

 ک ن  واجِبَ 

سوم شخص  
 جمع

 ) ایشان (  

 
 ه ما واجِبَ  اکَتَب ه ما

 ندرا نوشت  شانتکلیف  ایشان

ما  ه ما واجِبَ  انِ کت بیَ  ه 

 را  شانتکلیف  ایشان
 ند می نویس

 

ما ه ما واجِبَ   تـاکَتَبَ  ه ما  ما ه  واجِبَ  انِ کت ب تَ  ه 

 
م م ه م واجِبَ  واکَتَب ه   ه م واجِبَ  ونَ کت بیَ  ه 

 
ن   ن   ه ن  واجِبَ  ـنَ کَتَب   ه   ه ن  واجِبَ  نَ کت بـیَ  ه 

 أنا  أنا 

 نَحن  

 أنتَ 

 أنتِ 

 هوَ 

 هي

 أنت ـن  

ماأنت    

 أنت م

ن    ه 

م  ه 

 ه ما

 ه ما
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 فعل مضارعنکاتی درباره آموزش 

 
 ، نهم و ... دانش آموزان پایه هشتم مفید برای

 
 : فعل مضارع چیست ؟  1نکته  

 
   :ام کاری « را در زمان » حال یا آینده « نشان می دهد ؛ مثلاً وقتی می گوییمفعل م ضارِع فعلی است که » انج

  حمید می رود:حَمید  یذَهَب  
   :حمید

 (یا الآن می رود )زمان حال
 (فردا می رود )زمان آیندهیا 
 

   :پس فعل مضارع مخصوصِ زمان حال نیست بلکه انجام کار را در زمان » حال یا آینده « نشان می دهد
نَ : او الآن می نویسد  وَ یکَت ب  الآ   ه 
وَ یکَت ب  غَداً : او فردا می نویسد   ه 

 
 

 : ابتدای فعل مضارع  2نکته 
   :« شروع می شود ؛ مانند أ تـَ یَـ نـَبا یکی از چهار حرفِ »  فعل مضارع در زبان عربی ، حتماً 

 علَم  : می دانم أ 
 ـعلمَونَ : می دانید تَ 
 ی دانند علمَونَ : میَ 
 ـعلَم  : می دانیم نَ 

 
   .« می گوییم أتینَ  ( » حروفِ أ تـَ یَـ نَـ  ما در این جا برای راحتی کار ، به این چهار حرفِ )

   .« شروع می شود أتینپس به طور خلاصه ، فعل مضارع حتماً با یکی از حروف » 
ی از این چهار ؛ بلکه هر فعل مضارعی با یک نیستفعل مضارع « شروع شد أتینحرف »  چهاربا یکی از  که دقّت کنید هر کلمه ای
  .حرف شروع می شود 

ذ  : می گیرم  ، ننَ صَ   : یاری می کنیم : مضارع هستندمثلا : أخَذَ : گرفت  ، نصَََتم : یاری کردید :   ماضی هستند و أَأخ 
 

 ترجمه فعل مضارع  : 3نکته 
   :استفاده می کنیمدر ترجمه فعل مضارع معمولاً از » می « 

 أناَ أکت ب  : من می نویسم 
 نحَن  نأَک ل  : ما می خوریم 
وَ یَسمَع  : او می شنود   ه 
 أنتَ تعَلَم  : تو می دانی 
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   :دقّت کنید فعل مضارع برای زمان حال یا آینده است و آن را به صورت ماضی استمراری ترجمه نکنید
 ( من می نویسم )مضارع

 ( در پایه نهم آشنا خواهید شد .)ماضی استمراریمن می نوشتم 
 

 : آخرِ فعل مضارع  4نکته 
   :خرِ فعل مضارع چهار علامت مهم وجود دارد که هر کدام مفهوم خاصّی دارددر آ 
   :« است یعنی کار را » بیش از دو مرد « انجام داده اندجمعِ مذکّر « در آخرِ فعل مضارع علامتِ »  ونَ  »-1

 ( : می نویسند )چند مرد ونَ یکَت ب
 ( : می شنوید )شما چند مرد ونَ تسَمَع

 
   :« است ، یعنی کار را » بیش از دو زن « انجام داده اندجمع مؤنّث « در آخرِ فعل مضارع علامتِ » نَ  »-2

 ( : بر می گردند )چند زن نَ یَرجِع
 ( : پنهان می کنید )چند زن نَ تکَت م

 
ثَنّیٰ رع علامتِ » « در آخر فعل مضا انِ  » -3    :« است یعنی کار را دو نفر انجام داده اند: دوتایی م 

 دو نفر  -: می نشینند  انِ یَجلِس
ما یَلعَب  : آن دو بازی می کنند  انِ ه 

 : دو دختر می نوشند  انِ ال بِنتانِ تشََرب
 می روید ؟  ای دو پسر ، به کجا  :؟ انِ یا وَلدَانِ ! إلیٰ أینَ تذَهَب

 
   :)تو مؤنثّ( استمفرد مونث « در آخر فعل مضارع ، مخصوصِ » أنتِ «  ینَ ـ » -4

 (  : می دانی )تو یک زن ینَ تعَلمَ
 ( : سؤال می کنی )تو یک یک زن ینَ تسَألَ

   :مثلاً اگر می خواهیم به مادرمان به عربی بگوییم » چه می پزی ؟ « ، می گوییم
  « ؟ ینَ ماذا تطَب خ »

   :ن بودای 4طور خلاصه نکته پس به 
   :آخر فعل مضارع شناسه

 ونَ « : چند مرد  »
 نَ « : چند زن  »
 انِ « : دو نفر » 
 ینَ « : تو یک زن » ـ

  : 5نکته 
         درصد فعل های مضارعی که در کتاب عربی  90شود ؛ بیش از  « ترجمه میمی گفتیم معمولاً فعل مضارع در زبان فارسی با » 

می « ترجمه می شود امّا استثناء هم وجود دارد که به تدریج با آن آشنا می شوید . نگران نباشید ، چون وقتی به  می خوانید فعلاً با »
 کتاب درسی هم آمده و با » می « ترجمه نمی شود تدریج آشنا می شوید بسیار آسان و راحت است . مثل این فعل های مضارع که در

 ماذا أفعَل  ؟ : چکار کنم ؟ 
 عَل  ؟ : چکار کنیم ؟ ماذا نفَ

 بَعدَما یَسمَح  : پس از این که اجازه دهد 
 بَعدَما تقَبَل  والدَِتي : پس از این که مادرم قبول کند 
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 :  6نکته 
رد « است و » نَ « برای » چند زن « ؛ در مواردی است که انسان ها کاری را انجام اگر گفتیم در فعل مضارع ، » ونَ « برای » چند م

   :؛ مثلاًدهند 
 (  یذَهَبونَ : می روند )چند مرد
 ( یذَهَبَن : می روند )چند زن

 
   :امّا اگر برای حیوانات باشد معمولاً مرد و زن ندارد

 ال غِزلان  یَشَربونَ ال ماءَ : آهوها آب می نوشند 
 .ال غِزلان  یَشَربنَ ال ماءَ : آهوها آب می نوشند

 
 :  7نکته 

 ( شروع تـَ هستند و فعل مضارع مناسب آن همیشه از حروف مضارعه ) أتینَ ( با )  مخاطب« شروع می شوند أنتـ ضمایری که با » 
 می شود . مانند :

 ذهَب  : تو می روی ) مذکر  (     تَـ أنتَ 
 ذهَبینَ : تو می روی ) مونث ( تَـ أنتِ 
 ذهَبانِ : شما دو نفر می روید ) مثنی مذکر و مونث (تـَما  أنت ـ
 ذهَبون : شما می روید ) مذکر (تَـم ت ـأن
 ذهَبـنَ : شما می روید ) مونث ( تَــن  أنت  
 

 :  8نکته 
ناسب آن هم همیشه از حروف « شروع شده و فعل مضارع مأ  : من « با » أنا»  ) متکلم وحده ( اول شخص مفرد ضمیرِ 

 ) أ تـ یـ نـ ( با » أ « شروع می شود . مثل :مضارعه
 : من می نشینم  جلِس  أ نا أ 
 

 :  9نکته 
و فعل مضارع مناسب آن هم همیشه از « شروع شده نـَ  : ما « با » نحَن  »  ) متکلم مع الغیر (اول شخص جمع ضمیرِ 

 « شروع می شود . مثل : نـَحروف مضارعه ) أ تـ یـ نـ ( با »
 جلِس  : ما می نشینیم نَ  حن  نَ 
 

 : 10نکته 
یابی ها ،ضمیر آمده و از شما فعل مناسب آن ضمیر را خواسته یا بر عکس ، این نوع گاهی اوقات در تست ها و ارزش

 هستند و به راحتی می توانید گزینه صحیح را انتخاب نمایید . مثل :سوالات بسیار ساده 
 طَرقَتِ   طَرقََ ( تو در را کوبیدی .طَرقَتَ    أنتَ ........ البابَ .    ) طَرَقت    

 ، تطر قینَ ، نطَر ق  ( : تو در را می کوبی .  تطَر ق  . البابَ .  ) أطر ق   ، أنتَ ........
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 ولی گاهی اوقات ضمیر حذف شده و بجای آن اسم آمده که در این صورت باید سه مورد را بررسی نمایید : 
بتوانید به درستی  مفرد است یا مثنی یا جمع .که-3مذکر است یا مونث  -2تشخیص دهید که مخاطب است یا غایب  -1

 اربرد دارد .جواب دهید . این قاعده هم برای فعل ماضی و هم برای فعل مضارع ک
 مثال : 

 التُّفّاحَة أمسِ ؟ : ای خواهرم، آیا دیروز سیب خوردی ؟ختي ، هَل  ........... یا أ  

  أکَلَت            أکَلتِ           أکَلنا       أکَلت   
 ........... التُّفّاحَة . : ای برادرم، آیا سیب می خوری ؟ل  ، هَ  یا أخي 

  تأک لینَ           یَأک ل             تأک ل           أکَلَ  
 در چنین مواقعی حروف » یا ، ایُّها و ای ت ها : ای « نشانه مخاطب هستند . 

 (، أنتُ    : أنتما ، أنتم و دوم شخص جمع  : أنتَ ، أنتِ ) دوم شخص مفرد
 معادل ضمیر : مثال:

ل   ) ای مرد ( و ... مفرد ، مذکر ، مخاطب :  ل  ، ایهّا الرَج   انتَ ) تو ( = یا ولد ، ایها الولد ) ای پسر ( ، یا رَج 
 زن ( و ... أنتِ ) تو ( = یا بِنت ، ای ت ها البِنت  ) ای دختر ( ، یا مرأة ، ای ت ها ال مَرأة ) ایمفرد ، مونث ، مخاطب : 
 أنت ما ) شما دونفر ( = یا وَلَدانِ ، یا بِنتانِ ، ایها الوَلدانِ ، ایتها البِنتانِ و ...، مخاطب : مثنی ، مذکر یا مونث 

 أنت م : ) شما ( = یا اولاد  ، ایها الرّجال  و ...جمع ، مذکر ، مخاطب : 
ن  ) شما ( = یا بنات  ، ای  جمع ، مونث ، مخاطب :   ت ها النِّساء  و ...أنت ـ

 مثال 
 أنتَ (ایها الولد = ) .......... إلی ال مَکتَبَةِ . ها الوَلَد  ، هَل  ایُّ -1

   یَذهَب          تذَهَبینَ         تذَهَب         أذهَب  
 ( ایتّ ها البِنت   = أنتِ ) ......... إلی ال مَکتَبَةِ . ای تها البِنت  ، هَل  -2

   یَذهَب          تذَهَبینَ         تذَهَب         أذهَب  
انِ / یا بنتانِ  ، هَل  ایُّها -3  ( ایها الولدانِ / یا بنتانِ  = أنت ما) .......... إلی ال مَکتَبةَِ ؟  الوَلَد 

   یَذهَب          تذَهَبینَ          تذَهَب       تذَهَبانِ 
 ( = أنت میا رجال  / ایها الرّجال  )......... إلی ال مَکتَبةَِ ؟  .هَل  لرّجال  ،ارجال  / ایها  یا-4

   تَذهَبونَ         تذَهَبینَ          تذَهَب       تذَهَبانِ 
ن  ).......... إلی ال مَکتَبةَِ ؟  هَل  بنات  / أی ت ها النِساء  ، یا-5  (یا بنات  / أی ت ها النِساء  = أنت ـ

   تذَهَبونَ         تذَهَبینَ          تذَهَبـنَ      تذَهَبانِ 
 

 و در صورتی که نشانه مخاطب نداشته باشد غایب هستند . 
ن  وم شخص جمع و س: هو ، هي  سوم شخص مفرد )  ما ، هم ، ه   ( : ه 

 مثال : 
 ( الولد  = هوَ  ).......... إلی ال مَکتَبَةِ .  (   الوَلَد  -1

   یَذهَب          تذَهَبینَ          تذَهَب         أذهَب  
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 ( هذِهِ البِنت   = هي) ......... إلی ال مَکتبََةِ .  البِنت  هذِهِ -2

   یَذهَب          تذَهَبینَ          تذَهَب         أذهَب  
انِ هذانِ -3 ما  ( مذکر).......... إلی ال مَکتَبَةِ .  (   الوَلَد  انِ = ه    هذانِ الوَلَد 

   یَذهَب          تذَهَبینَ          یَذهَبانِ      تذَهَبانِ 
ما  ( مونث البِنتانِ  .......... إلی ال مَکتبََةِ .    -4  )البِنتانِ = ه 

   یَذهَب          تذَهَبینَ          یَذهَبانِ      تذَهَبانِ 
م اولئکَ یا هولاء الرِّجال   /جال  الرِّ  )الرِّجال  .......... إلی ال مَکتبَةَِ . -5  ( = ه 

   تذَهَبونَ       یَذهَبونَ           تذَهَب       تذَهَبانِ 
ن    النِّساءاولئکَ یا هولاء  /النِساء  )النِساء  .......... إلی ال مَکتبَةَِ .  (   -6  (= ه 

   تَذهَبونَ        تذَهَبینَ          یَذهَبـنَ      تذَهَبانِ 
 

 :  11نکته 
مله فعل ج) أمس : دیروز ، قَبل ، ماضی: گذشته ( چنانچه در جمله ای شواهد و قرائنی باشد که اشاره به گذشته دارد 

 بکار رود . مثال : ماضی بصورت باید متناسب با ضمیر یا شخص
 ثَلاثةَِ أیّامٍ . قَبلَ أنا ..... إلی الب ستانِ 

 ذَهَبتَ          ذَهَبت            أذهَب           تذَهَب  
 . أمَس الطّالبِةَ  ..... إلی الب ستانِ 

  ذَهَبتَ           ذَهَبت            أذهَب           تذَهَب  
فعل ( الآنَ ، غَداً : فردا ، قادِم : آینده ، بعَدَ چنانچه در جمله ای شواهد و قرائنی باشد که اشاره به حال یا آینده دارد ) 

 بکار رود . مثال : مضارع بصورت  باید متناسب با ضمیر یا شخص ملهج
 ثَلاثةَِ أیّامٍ .  بعَدَ أنا ..... إلی الب ستانِ 

 ذَهَبتَ          ذَهَبت            أذهَب           تذَهَب  
 .  غَداً الطّالبِةَ  ..... إلی الب ستانِ 

 ذَهَبتَ           ذَهَبت            أذهَب           تذَهَب  
 

 :11نکته 
           ( می گردد و در ترجمه آن از فعل  مستقبل( اضافه گردد تبدیل به آینده ) سَـ یا سَوف اگر به اول فعل مضارع ) 

 ... « استفاده می شود  . مثال :خواهـ » 
 م رفت . خواهأذهَب  :  سوفَ أذهَب  ، سَ  -أذهَب  : می روم  

 : 12نکته 
« به اول  لا« به اول فعل ماضی اضافه می شود و برای منفی کردن فعل مضارع »  ماکردن فعل ماضی ، » برای منفی 

 فعل مضارع اضافه می گردد . مثال :
 : بازی نکردی ) ماضی ( لَعِبتِ  ما –: بازی کردی  تِ لعَِب

 تلَعَبینَ : بازی نمی کنی ) مضارع (  لا -تلَعَبینَ : بازی می کنی  
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 : 13نکته 
مونث ) او مونث ( به یک صورت بکار می رود مفرد و مذکر ) تو مذکر ( و سوم شخص مفرد و فعل برای دوم شخص 

 ولی ترجمه آن با توجه به شواهد جمله ) ضمیر ، تصویر ( متفاوت است .
 می نویسد ، سی می نویتکَت ب  : 
 مثال : 

  می نویسی :  کَ واجِبَ  تکَت ب   أنتَ 

 

   می نویسد:  هابَ واجِ  تکَت ب   هي

همچنین فعل برای دوم شخص جمع )مذکر و مونث ( و سوم شخص جمع ) مونث ( به یک صورت بکار می رود ولی 
 ترجمه آن با توجه به شواهد جمله ) ضمیر ، تصویر ( متفاوت است .

 تکَت بانِ : می نویسید ، می نویسند 
 مثال : 
  ) مثنی مذکر و مونث مخاطب ( د می نویسی:  ک ماواجِبَ  تکَت بانِ أن ت ما 

 

 ) مثنی مونث غایب ( می نویسند :  ه ماواجِبَ  تکَت بانِ  ه ما

 

 

 به کانال ما در آپارات مراجعه نماییدمعارف تدریس دروس جهت دریافت 

  
 .جعه نمایید مرا  www.eduqaen.irبه سایت و نهم هشتم  هفتم ، جهت دریافت نرم افزار جامع عربی

 

           یدالله اربابی ،            آموزش خلاق 
 زعفران جهان   پایتخت ،         شهرستان قاین خراسان جنوبی   ،   
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